
11 / 2022

ZPRAVODAJ 
OBCE 

VĚTŘKOVICE

Vážení spoluobčané, 
Ve středu 19. 10. 2022 jsem byl na ustavujícím zasedání nově zvoleného 

zastupitelstva obce zvolen starostou obce. Stalo se tak již potřetí a já chci touto 
cestou velmi poděkovat za důvěru, která je pro mne hlavně závazkem, ale také 
oceněním mého dosavadního působení ve vedení obce. Velkým bonusem je pro 
mne také to, že mohu ve své práci pokračovat s kolegou, místostarostou Mgr. 
Stanislavem Mičkou.

Na ustavujícím zasedání zastupitelstva obce byli také voleni předsedové   
a  členové výborů a komisí. O personálním obsazení těchto pozic se dočtete   
na jiném místě zpravodaje ve výpisu z usnesení. 

Nyní bych vám chtěl v několika větách sdělit, co nás ještě do konce roku čeká. 
Co se týká investic, bude pokračovat stavba společensko sportovního areálu   
s  cílem zastřešit do vánočních svátků celý objekt. V průběhu měsíce prosince 
proběhne plánovaná rekonstrukce nákladního výtahu v místní restauraci. 
Zahájíme přípravu podkladů pro podání žádostí o dotační podporu na akce 
„Rekonstrukce propustku u ZŠ“ a „Pořízení nového vozíku pro JSDH“.   
V průběhu měsíce listopadu proběhne tradiční schůzka vedení obce se zástupci 
spolků, na které bude sestaven kalendář akcí na rok 2023. Adventní období pak 
přinese tradiční akce v podobě Vánočního trhu, Rozsvícení vánočního stromu, 
Mikulášsko vánočního posezení pro seniory a Mikulášské taneční zábavy.   
Na všechny tyto akce si vás dovoluji jménem jejich pořadatelů co nejsrdečněji 
pozvat. 

Dny, kdy se vám toto číslo zpravodaje dostává do rukou, jsou nazývány 
„časem dušičkovým“. Je to období, kdy více a intenzivněji jako jindy 
vzpomínáme na své nejbližší, kteří již nejsou mezi námi. Přicházíme do míst 
posledního rozloučení a navštěvujeme hřbitovy, kde se alespoň na chvíli 
můžeme oprostit od denních starostí a neustálého shonu a kde se můžeme 
pokusit nalézt chvíli svého vnitřního klidu.

Přeji vám příjemné prožití listopadových dní a hodně pohody ve vrcholícím 
podzimu.

Miroslav Černoch, starosta obce
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UDÁLOSTI POSLEDNÍHO MĚSÍCE  
VE ZKRATCE 

Rekonstrukce sportovně společenského areálu probíhá 
dle stanoveného harmonogramu. Byly dokončeny 
základové desky, položena kanalizace a dokončena nová 
přípojka vody. Proběhla instalace retenční nádrže a 
stavba zasakujícího liniového prvku. Byly zahájeny práce 
na konstrukcích objektů šaten a zázemí pro sportovce.

Práce na opravě místní komunikace vč. odvodnění na  
parc. č. 185/2, 199/6, 1451/3 byly zahájeny ve 38. týdnu 
a dokončeny 31. 10. 2022. Oprava zahrnovala položení 
odvodňovacích a přejezdových žlabů s jejich zaústěním 
do obecní dešťové kanalizace. Na srovnanou pláň byly 
položeny nové konstrukční vrstvy vozovky a finální 
stěrkodrťová vrstva prolitá asfaltovou emulzí. 

Dne 12. 10. byly protokolárně předány stavby vodního 
díla N2 a svodného průlehu obcí. Do konce roku 2022 
rozhodne zastupitelstvo obce o využití N2.

Na základě vydaného opatření obecné povahy   
o  stanovení místní úpravy provozu na místní 
komunikaci „5c“ na pozemku p. č. 2306 k. ú. Větřkovice 
u Vítkova bylo dne 4. 10. instalováno svislé dopravní 
značení - dopravní značky omezující rychlost na 30 km/
hod. 

O b e c z a h á j i l a p ř í p r a v u p ro j e k t u i n s t a l a c e 
fotovoltaických elektráren (FVE) na budovy kulturního 
domu, hasičské zbrojnice a  mateřské školky. Obec bude 
žádat o dotační podporu z Modernizačního fondu SFŽP. 

Odbor VÚPŽP MÚ Vítkov vydal dne 5. 10. 2022 
Územní rozhodnutí (rozhodnutí o umístění stavby), na 
základě kterého budou zahájeny práce na přípravě PD 
pro stavební povolení.

V rámci projektu „Zrychlujeme Česko“ zjišťovali ve 
druhé polovině srpna zástupci společnosti O2 Czech 
Republik a CETIN a.s. zájem občanů naší obce o zřízení 
optické internetové přípojky. Vzhledem k dostatečnému 
počtu zájemců o připojení bude I. etapa výstavby optické 
sítě zahájena v jarních měsících. I. etapa zahrnuje 
výměnu vzdušného metalického vedení za vedení 
optické. V horizontu 2-3 let bude realizována II. etapa, 
která bude řešit zemní uložení optického kabelu v   
severní části obce.

Po 6 letech došlo ke změně designu webových stránek 
obce. Nový design reflektuje moderní trendy    
v designování a je plně responsibilní.  

5. 10. 2022 byla na účet obce poukázána částka 
156.529,- Kč jako dotační podpora projektu „Vybavení 
JSDH Větřkovice“.

17. 10. 2022 obdržela obec rozhodnutí o poskytnutí  
dotační podpory na hospodaření v lesích z rozpočtu MZe 
v celkové výši 361.060,-Kč.

Miroslav Černoch, starosta obce

INFORMACE O ČINNOSTI OBCE A OBECNÍHO ÚŘADU

VÝPIS Z USNESENÍ  
Z USTAVUJÍCÍHO ZASEDÁNÍ ZO  

(ZE DNE 19. 10. 2022) 
Zastupitelstvo obce mimo jiné:

schválilo jednací řád Zastupitelstva obce Větřkovice,
určilo jedno místo místostarosty obce,
určilo výkon funkce starosty jako funkci uvolněnou,
schválilo veřejnou volbu výkonných orgánů obce,
zvolilo pana Miroslava Černocha starostou obce 
Větřkovice jako uvolněného člena zastupitelstva obce,     
zvolilo Mgr. Stanislava Mičku místostarostou obce 
Větřkovice jako neuvolněného člena zastupitelstva obce,       
zřídilo finanční výbor v počtu 3 členů a kontrolní výbor 
v počtu 3 členů,
zvolilo pana Daniela Hůlu předsedou finančního 
výboru,
zvolilo Ing. Jiřího Hoppa a Ing. Miroslava Krajíčka členy 
finančního výboru,
zvolilo Ing. Petra Šamárka předsedou kontrolního 
výboru,     
zvolilo pana Jaroslava Černocha a Mgr. Karin 
Vavrošovou členy kontrolního výboru,           
vzalo na vědomí Usnesení starosty obce č. 16/2022 ve 
věci zřízení Komise pro projednávání přestupků   
a Kulturní komise a jmenování jejich předsedů a členů,  
stanovilo v souladu se zákonem o obcích výši měsíční 
odměny neuvolněným členům zastupitelstva:
místostarosta: 10.520,- Kč
předseda finančního a kontrolního výboru: 1.230,- Kč
člen finančního a kontrolního výboru:              800,- Kč
předseda kulturní komise:   1.230,- Kč
člen kulturní komise:   800,- Kč
zastupitel:   400,- Kč
schválilo pravomoc starosty obce k rozpočtovým 
opatřením, u příjmů neomezeně, u výdajů maximálně do 
200.000,- Kč u jednotlivých §,
jmenovalo Mgr. Stanislav Mičku členem školské rady za 
zřizovatele při Základní škole a Mateřské škole 
Větřkovice, okres Opava, příspěvkové organizaci,
schválilo bezúplatný převod nově vytvořeného pozemku 
parc. č. 145/19 k. ú.  Větřkovice u Vítkova z vlastnictví 
České republiky do vlastnictví obce Větřkovice     
a uzavření Smlouvy o bezúplatném převodu pozemku č. 
1005992222 mezi Obcí Větřkovice a Českou republikou – 
Státním pozemkovým úřadem v předložené podobě,
schválilo uzavření Dodatku č. 1. ke Smlouvě o dílo 
uzavřené dne 26. 5. 2022 k zakázce „Společensko 
sportovní areál v obci Větřkovice“ mezi obcí Větřkovice   
a DAV a.s. Ostrava v předložené podobě.

Mgr. Stanislav Mička, místostarosta obce 



USNESENÍ STAROSTY OBCE VĚTŘKOVICE  
č. 16/2022 

ze dne 17. 10. 2022 ve věci návrhu na zřízení komisí, 
jako poradních orgánů starosty obce a jmenování jejich 
předsedů a členů podle § 102 odst. 2 písm. h) a § 99 
odst. 2 zák. č. 128/2000 Sb., zákon o obcích, ve znění 
pozdějších předpisů 
Starosta obce:
1)Zřizuje s účinností od 19. 10. 2022 Komisi pro 
projednávání přestupků v počtu 3 členů. 
2)Zřizuje s účinností od 19. 10. 2022 Kulturní komisi   
v počtu 3 členů. 
3)Jmenuje Mgr. Jana Kudělu předsedou komise pro 
projednávání přestupků s účinností od 19. 10. 2022.
4)Jmenuje Mgr. Stanislava Mičku a paní Jaroslavu 
Klapetkovou členy komise pro projednávání přestupků 
  s účinností od 19. 10. 2022.
5)Jmenuje Mgr. Danu Panáčkovou předsedkyní 
Kulturní komise s účinností od 19. 10. 2022.

6)Jmenuje pana Romana Lichovníka a Ing. Viktora 
Topiarze členy Kulturní komise s účinností od 19. 10. 
2022.

USNESENÍ STAROSTY OBCE VĚTŘKOVICE  
č. 17/2022 

ze dne 19. 10. 2022 ve věci uzavření Dodatku č. 1 ke 
Smlouvě o dílo, jejímž předmětem plnění je komplexní 
provedení stavby: „Oprava místní komunikace vč. 
odvodnění v obci Větřkovice (okr. Opava) parc. č. 
185/2, 199/6, 1451/3“ podepsané dne 12. 7. 2022.
Starosta obce:
Schvaluje uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě o dílo na 
akci „Oprava místní komunikace vč. odvodnění v obci 
Větřkovice (okr. Opava) parc. č. 185/2, 199/6, 
1451/3“ mezi Obcí Větřkovice, IČO 00849740 a 
Lesostavby Frýdek-Místek a.s., IČO 45193118 v 
předložené podobě. 

Nedě le 16 . ř í jna se s tala dnem 
tradičního vítání našich nejmenších 
občánků, které proběhlo v zasedací 
místnosti obecního úřadu.

Celkem jsme přivítali do života obce 3 
děti, Matěje Sommra, Alžbětu Víchovou   
a  Matyáše Gebauera. Proslov pana 
starosty, přednes dětí z naší základní a 
mateřské školy a doprovod hry na klavír 
paní Jany Malaníkové př ispě l ke 
slavnostní náladě samotného aktu. 

Po složení slibu se rodiče podepsali do 
pamětní knihy, dostali dárečky pro své 
děti a maminky byly obdarovány 
kytičkou. Po slavnostním přípitku bylo 
společné fotografování každé rodiny   
s miminkem v kolébce. 
 

Všem rodinám přejeme touto cestou  ještě jednou hodně štěstí, zdraví, lásky, radosti i rodinné pohody.
   

Pavla Kyjovská, referentka OÚ

Přivítali jsme nové občánky

INFORMACE O ČINNOSTI OBCE A OBECNÍHO ÚŘADU

SBĚR NEBEZPEČNÉHO  
A VELKOOBEJMOVÉHO 

ODPADU 
Sběr nebezpečného a velkoobjemového odpadu 
proběhne v sobotu 5. listopadu v době od 8:00 do 
11:00 hod. v prostoru před vjezdem do sklepa KD. 
Upozorňujeme občany, že kontejner bude přistaven až 
v sobotu ráno; odpady tedy přinášejte až v sobotu 
dopoledne. Děkujeme za pochopení.  

 

Nebezpečný odpad:
Zbytky barev, laků, ředidel, odmašťovadel, olejů, 
lepidel, nemrznoucích směsí a jejich obaly, lepidla, 
pryskyřice, akumulátory, zářivky a úsporné žárovky, 
zbytky umělých hnojiv apod. 
 

Velkoobjemový odpad:
Staré koberce, linolea, matrace, nábytek (ideálně 
zbaven kovových součástí) či polystyren.

Mgr. Stanislav Mička, místostarosta obce 



Říjen v mateřské škole 
Podzime, podzime, jaký jsi milý, i když nám sluníčko 
svítí jen chvíli. Měsíc říjen nám přinesl spoustu radosti 
a činností. Našim záměrem v tomto měsíci bylo vybrat 
pro děti aktivity vhodné pro přirozenou adaptaci v 
prostředí MŠ. Ptáte se, co se dá za jeden měsíc všechno 
stihnout? Je toho opravdu dost. 

U nás nechybělo přesně tohle….Poslech a zpěv 
jednoduchých písní, recitace básní, říkadel, lokomoční a 
nelokomoční pohybov činnosti, pohybové hry, 
kooperativní činnosti ve dvojicích, ve skupinkách, 
výtvarné a pracovní činnosti s námětem Podzim, Dráček 
papíráček, artikulační, řečové, sluchové a rytmické hry, 
hry se slovy, slovní hádanky, práce s knihou, pozorování 
změn v přírodě, rozhovory o podzimu, hry s razítky 
zvířat, vybarvování, dokreslování, sestavování z 
přírodních materiálů, rozeznávání stromů jehličnatých a 
listnatých, pouštění draka, pozorování padání listí, 
podzimního počasí a podzimní přírody, vycházky do 
přírody, za vesnici, k lesu, hádanky s podzimní 
tématikou, o zvířatech, smyslové a psychomotorické hry, 
dramatizace pohádek, cvičení v herně a na zahradě.
Piknik u rybníka
Krásné počasí využíváme nejen k učení a hraní si venku, 

ale tentokrát jsme si 
také užili skvělý 
piknik u rybníka. 
Vyš l áp l i j sme s i 
h n e d r á n o p o 
svačince a cestou 
zazpívali pár písní. 
Na dece u rybníka 
jsme si pochutnali 
na dobrotkách a 
s p l n i l i n ě k o l i k 
ú k o lů . N a k o n e c 
j s m e n e c h a l i 
přírodu, aby nám 
ukázala pár svých 

kouzel.
Výtvarná soutěž „Barevný podzim“ 
S dětmi jsme se v tomto měsíci zúčastnili výtvarné 
soutěže, kterou pořádá Dům dětí a mládeže Ostrava-
Poruba, příspěvková organizace. Zaslány byly tři 
výtvarné práce našich dětí, a to práce od: Dominika 
Rottera, Miroslava Hoppa a Elly Rokos. Dětem držíme 
palce a doufáme v možné umístění.
Halloweenský rej v maskách 
Děti z naší školičky se učí novým věcem velice rády, ale 
tento měsíc nebyl jen o učení. Jako každý školní rok se i 
tento udál náš oblíbený Rej v maskách. Do mateřské 
školy přišlo spoustu strašidel, příšerek, čarodějů, upírů a 
dýní. Ráno se začalo strašidelnou překážkovou dráhou a 

skládáním halloweenských puzzlí. Po „upíří“ svačince 
nás čekalo překvapení v herně v podobě výzdoby, 
spousty dobrot a balonků. To bylo smíchu a legrace na 
školkové diskotéce. Nechybělo nám ani pár strašidelných 
her, poté odměny za výborný prospěch ve strašení a hurá 
na hřiště.
Dýňování s rodiči a dětmi

Vydlabat dýni není přeci žádná věda…v naší školičce se 
spoustu dětí a rodičů přesvědčilo o opaku. Školní jídelna 
tentokrát „praskala ve švech“. Takovou účastí se 
můžeme pyšnit. Toto setkání se uskutečnilo v rámci 
projektu s názvem Vzdělávání s Ámosem v ZŠ, MŠ a ŠD 
Větřkovice I. Děkujeme alespoň touto cestou všem 
zúčastněným dětem i rodičům. Díky Vám to bylo opět 
skvělé.

Krásné podzimní dny, plné sluníčka, přejí děti 
a zaměstnanci MŠ Větřkovice.

ZŠ a MŠ VĚTŘKOVICE



Říjnové dny v ZŠ 
Letošní říjen nám ukázal svou hezčí tvář a my mohli 
mnoho času trávit na školní zahradě a venku. Snad toto 
počasí vydrží i v dalších dnech a podzimem nás bude 
provázet sluníčko. Pojďme se společně ohlédnout za 
tímto měsícem a rozloučit se s ním.

Den zvířat - Exkurze v ZOD Slezská Dubina 
Větřkovice

5. října nás čekala exkurze v ZOD Slezská Dubina, na 
kterou jsme se všichni těšili. Kluci hlavně na traktory a 
holky na mláďátka.
Při příchodu nás přivítal předseda družstva pan Ing. 
František Hellebrand a exkurze mohla začít. Viděli jsme 
traktory, obrovskou váhu, přístroje, které se používají při 
dojení krav, samotné kravičky, které dávají mléko do 
Mlékárny Kunín, telátka, bioplynovou stanici a dokonce 
jedno roztomilé telátko, které se narodilo předchozí den! 
Také jsme se dozvěděli, že nejvíce pěstují řepku olejku, 
pšenici, žito, ječmen (ze kterého se vyrábí pivo v 
pivovaru Radegast), mák (který se používá do makových 
koláčů), hrách, kukuřici a další plodiny.
Na konci exkurze jsme dostali krásné dárečky a voňaví 
odešli zpět do školy. Byl to moc krásný den!
Moc děkujeme všem, kteří se nám v ZOD Slezská 
Dubina věnovali a těšíme se, až se za Vámi zase přijdeme 
podívat. Jako poděkování za krásné dopoledne jsme 
zaměstnancům ZOD namalovali obrázky o tom, co jsme 
se dozvěděli.

Vaření v ZŠ Březová
Naši čtvrťáci se cestou autobusovou vydali do Březové, 
kde na ně čekali jejich budoucí spolužáci. Aby to nebylo 
seznamování jen tak obyčejné, společně si uvařili oběd v 

tamní cvičné, bohatě vybavené kuchyňce. Uvařili 
výtečné menu, jehož třešničkou byl skvělý štrúdl. Ten 
nám dovezli ochutnat, takže to je pravda pravdoucí.  

Recyklohraní – Vzkaz (v) lahvi
Osvětový úkol na téma plastových obalů a hlavně PET 
lahví ze super projektu Recyklohraní (www.recyklohraní 
.cz nebo www.replastuj.cz) – proč je máme třídit, co vše 
se z nich po recyklaci může vyrobit, nebo proč se mají 
před vhozením do žlutého kontejneru sešlápnout. Naši 
prvňáčci vytvářeli vzkaz o využívání, třídění a recyklaci 

PET lahví, který 
společně vhodili do 
nazdobené lahve. 
Již za dávných dob 
lidé takto posílali 
své vzkazy po moři 
a řekách. My máme 
ale přírodu moc a 
m o c r á d i a 
n e c h c e m e j i 
znečišťovat, proto 
naše vzkazy v lahvi 
j e n v y f o t í m e a 
vložíme do jiného 
moře.Do magic-
kého internetového 
moře.

První psaní perem
V pátek 14. října měla pro naše prvňáčky paní učitelka 
veliké překvapení. Z penálů konečně vytáhli novotou 
vonící pera! Písmenka se jen smála a školní skřítkové 
žáčky moc a moc chválili. Tak už z nich máme 
opravdové školáky!

ZŠ a MŠ VĚTŘKOVICE

http://www.replastuj.cz


Den stromů
Čtvrtek 20. října jsme věnovali stromům, protože měly 
svátek. Projektový den byl zakončen vysazením 
ovocných stromků na školní zahradě. Už se moc těšíme 
na šťavnaté švestky a jablíčka.

Beseda s panem starostou
24. října se žáci 3. a 4. ročníku zúčastnili besedy s panem 
starostou Miroslavem Černochem na Obecním úřadě ve 
Větřkovicích. Velmi je zaj ímalo, jaká je jeho 
zodpovědnost vůči obci a občanům, vedli spolu diskuzi 
o tom, co vše starostování obnáší a nakonec žáci panu 
starostovi kladli otázky přímo na tělo. 
Velice děkujeme za čas, který si na nás pan starosta 
udělal a jsme rádi, že jsme po odmlce mohli opět zavítat 
na OÚ a zajímat se o dění v naší obci.

Pečení v družině
Blíží se nám adventní čas a s ním spojené pečení cukroví. 
Už se na to moc těšíme, proto jsme si museli zjistit, jestli 
se náhodou nepokazila naše trouba. To by bylo nadělení, 

kdyby nám nepekla!!! A víte, vy, co? Peče! A jak! Tyčinky 
byly výborné!
Tak ahoj, říjne! Děkujeme za krásné dny, které jsi nám 
přichystal… Vítej, listopade! Těšíme se, co vše během 
tvého panování zažijeme!

Jaké to bylo ve škole dříve
V úterý 25. října jsme společně oslavili 145. výročí od 
založení naší základní školy. Hned ráno nás uvítala paní 
řídící a přísné „slečny“ učitelky. Na chodbách i v 
jednotlivých třídách bylo co k vidění. Staré kroniky, 

dobové dokumenty i rozličné pomůcky, ze kterých 
dýchla atmosféra starých časů. 
Obdivovali jsme krasopis a um našich předků, kteří ve 
škole museli „řádně seděti ve škarmě a  naslouchati bez 
jediného slova“. Vyzkoušeli jsme si také klečení na 
hrachu, které bylo v době našich prababiček běžnou 
součástí života. Počítali jsme doby působení jednotlivých 
řídících, četli o době Marie Terezie a jejích reformách. V 
našich řadách jsme přivítali a se zatajeným dechem jsme 

vyslechli také poutavé vyprávění o dětství paní Arnoštky 
Geblové. Prostě celý den jsme si náležitě užili. Takže 
školo – MÁME TĚ RÁDI! A slibujeme, že se „budeme 
pilně učiti a řádně chovati“.

Kolektiv a žáci ZŠ Větřkovice

ZŠ a MŠ VĚTŘKOVICE



145. VÝROČÍ ZALOŽENÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY VE VĚTŘKOVICÍCH
Dne 23. října 1877 uplynulo již 145 let od slavnostního vysvěcení školy ve Větřkovicích. 

Pojďme se tedy ohlédnout a připomeňme si počátek vzdělávání v naší obci.

Informace týkající se školství ve Větřkovicích jsou  
čerpány ze zápisů z nejstarší školní kroniky vedené od 
roku 1876, která nese původní název Chronik der 
Volksschule in Dittersdorf in k. k. Schlesien, begonnen 
u n t e r d e r R e g i e r u n g S r. M a j e s t a e t u n s e v e s 
allergnädigsten Kaisers und Königs Franz Josef I. im 
Jahre 1876 (ein Tausend acht Hundert Siebenzig und 
Sechs) 1. 
Tato stará kronika Obecné školy ve Větřkovicích je v 
opotřebovaném stavu, události na sebe chronologicky 
nenavazují, němčina je střídána českým jazykem, mnoho 
listů je z ní vystříháno nebo zůstalo nepopsáno. Text je 
psaný úhledným zdobeným písmem typickým pro danou 
dobu. Zachycuje důležité historické události konce 19. a 
počátku 20. století, které se dotýkaly nejen činností školy, 
náboženských poměrů, ale celkově přibližuje poměry z 
doby Rakouska-Uherska. 
Dalším cenným materiálem jsou záznamy z let 1945-1987, 
kde řídící učitelé a ředitelé pečlivě zapisovali jednotlivé 
školní roky.
Obě zmiňované kroniky jsou nyní uloženy v Zemském 
archivu v Opavě. Tyto původní prameny zapracoval 
kronikář Josef Kresta do obecních kronik.

   ŠKOLNÍ BUDOVY
Vyučování v domě č. p. 3 v letech 1780 až 1790 (Z 
dostupných pramenů nelze zjistit přesný rok otevření 
první větřkovské školy.)
V uvedené době obec Větřkovice náležela k blízké obci 
Březová a také byla přiškolena2 k její farní škole3. Z 
přiškolených obcí to měly větřkovské děti do školy 
nejdále a mohly ji navštěvovat jen v letních měsících. 
Proto byla vybrána první nekvalifikovaná učitelka4 (její 
jméno nebylo v kronice uvedeno) a vyučování probíhalo 
ve Větřkovicích v domě č. p. 3. Dnes se dochovaly pouze 
základy první školní budovy na zahradě rodinného 
domu.

První dřevěná škola
V letech 1790 až 1800 byla postavena dřevěná škola, č. p. 73, a výuky se  nejprve ujali nekvalifikovaní učitelé Urbánek 
(není známo křestní jméno) a později František Hertel (původním povoláním krejčí). Na jeho místo pak nastoupil syn 
František Hertel, který zde jako učitel s dekretem5  působil až do roku 1849. Učitelé byli odměňováni většinou 
naturáliemi. O příjmech učitele Františka Hertela ml. se dochovalo přiznáni k dani v březnu 1848, které udávalo 
celkový příjem v částce 79 florintů a půl krejcaru. S postupem času byli učitelé mnohem lépe placeni.  
----------------------------------------------------------------------------
  1 Překlad: Kronika obecné školy ve Větřkovicích v c. k. Slezsku, založena v době panování Jeho Veličenstva císaře a krále Františka Josefa I.
                     v roce  1876.  
  2 Přiškolené obce neměly vlastní školu, a proto jejich žáci dojížděli do sousedních vesnic se školním zařízením.
  3 Farní školy byly zakládány pro poučení širších vrstev o základech křesťanství.
  4  Nekvalifikovaní lidé (kostelníci, řemeslníci, vysloužilí vojáci, faráři, aj.) vedli výuku bez pedagogického vzdělání.  
  5 Dekret umožňuje propůjčení místa učitele na konkrétní škole.

NAŠE ŠKOLA SLAVÍ VÝROČÍ

Dům č. p. 3 - v jeho zahradě jsou již jen základy 
původní školní budovy



První zděná budova školy v obci
Z důvodu nedostatečných prostor byla původní dřevěná 
škola v roce 1838 zbořena a postavena první zděná škola i 
s hospodářskými budovami. V roce 1850 na intervenci 
kněžstva byl tady povolán místo Františka Hertela učitel 
s dekretem Josef Střella. Po jeho smrti v roce 1871 jej 
vystřídal Eduard Beinhauer z rodu německého a 
vychován na školách německých. Proto se také více učilo 
německy, než česky. Německé vyučování na škole začalo 
rokem 1853. Až do platnosti školského zákona ze dne 14. 
května 1869 se vyučovaly tyto předměty: náboženství, 
čtení, krasopis, mluvnice, psaní, psaní podle diktátu, 
počty, sloh. Od následujícího roku přibyly: geometrie s 
kreslením, zeměpis, dějepis, přírodopis, fyzika a tělocvik.

Současná školní budova – č. p. 127
Téměř po čtyřech desetiletích se situace s nedo-
statečnými prostory opakovala. Následkem povinné 
osmileté školní docházky6  vzrostl počet žáků, proto došlo 
k rozhodnutí postavit novou vyhovující budovu. 
Dosavadní škola, nacházející se v blízkosti kostela, začala 
od roku 1876 sloužit jako byt faráře. Život vesničanů byl 
vždy velmi úzce spojen s křesťanskou vírou a obec se 
snažila mít samostatného duchovního. Dodnes je toto 
místo zachováno a slouží občanům jako fara.
Zlomovým krokem v historii vzdělávání ve Větřkovicích 
byl rok 1877, kdy došlo k položení základního kamene 
trojtřídní školy utrakvistické7. Ve stejném roce byla stavba 
dokončena.

 
Zpráva z Opavského týdeníku barvitě popisuje svěcení nové školní budovy: „Z Dětřichovic (u Vítkova), dne 23. 

října. (Svěcení nové školy.) 
Den včerejší byl nám velmi radostným a slavným. Celá osada na se vzala ráz slavnostní. Prostory chrámu Páně byly naplněny 

zbožnými věřícími. Světilať se u nás naše nová škola, krásná to, ba velkolepá to budova, již obec naše s nemalými obětmi byla 
vystavěla. 

Aby Bůh škole naší hojného popřál zdaru a požehnání, byla dne včerejšího důst. panem farářem Březovským, Teodorem 
Stodůlkou, obřadem církevním posvěcena. Při slavnostním výkonu, jenž začal v 9 hodin ráno, přisluhovali vel. p. Jan Beinhauer 

koop. z Březového a Josef Fuchsík, koop. z Velkého 
Klokočova. Kněz Jan Beinhauer sloužil slavnou mši 
svatou a měl k přítomnému zástupu přiměřenou 
jadrnou řeč. Pak šli jsme v průvodu k nové škole. Tam 
promluvil pan okresní inšpektor při odevzdání klíče 
školní budovy k občanům a panu učiteli dojímavá slova, 
na kteráž pan učitel odpověděl projevením přání, aby 
rodičové jemu také podávali ruky pomocné, čímž by se 
škola tato stala pravou štěpnici moudrosti a ctnosti. Po 
svěcení zapěly dítky hymnu národní. Pak odebrali jsme 
se, zpívajíce chvalozpěv Ambrosiánský, zpět do chrámu, 
v němž nám uděleno slavné požehnání.

Dílo tak důležité, jako škola jest, dokonáno tedy 
šťastně. Nikomu nebudiš líto těch obětí, jež každý z nás 
musel přinesti. Dejž Bůh, by nám i potomkům našim 
hojné vyneslo ovoce!“ 

(Opavský týdeník, 1877, strana neuvedena)
----------------------------------------------------------------------------------
6 Školský zákon z roku 1869 prodloužil povinnou školní docházku z šesti na osm let. Existovaly také úlevy ze školní docházky, a to převážně na 
venkově v období zvýšených zemědělských prací.
7  Utrakvismus – křesťanské vyznání, součást katolické církve. 
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Dnešní fara č. p. 73

Škola ve Větřkovicích, fotografie z roku 1931



Je patrné, že tato výjimečná událost byla středem 
pozornosti nejen v samotné obci, ale i v širokém okolí. Již 
145 let je budova využívána k výchově a vzdělávání 
budoucích generací. Zpočátku se vyučovalo ve třech 
třídách, od školního roku 1880-1881 ve dvou třídách. V 
průběhu let se počet tříd měnil v závislosti na počtu 
žáků.

Řízení školy ve Větřkovicích
• Škola s nadučitelem Eduardem Beinhauerem    

(1880-1904) 
• Škola s nadučitelem Augustinem Maiwaldem 

(1904-1926)
• Škola bez pana řídícího (1926-1929)
• Škola s řídícím Františkem Werdichem  (1929- 1938)
• Škola pod německou správou (1938-1945)
• Škola opět pod vedením řídícího Františka Werdicha 

(1945-1950)
• Škola pod krátkým vedením Františka Gabriela 

(1950-1951) 
• Škola pod vedením Zdenko Kocha (1952-1959)

•Škola pod krátkým vedením 
Jarmily Kozákové (1959-1960)
• Škola pod vedením Jaromíra 
Vaňhary (1960-1976)
• Škola pod vedením Vlastimila 
Mroska (1976-2000)
• Škola pod vedením Mgr. Marie 
Burianové (2000- 2006)
• Škola pod vedením Mgr. Dáši 
Bejdákové (2006- 2017)
• Škola pod vedením Mgr. 
Gabriely Grodové (od 2017) 

Mgr. Gabriela Grodová

NAŠE ŠKOLA SLAVÍ VÝROČÍ

Fotografie z roku 1978

Vzhled školy v letech 2004 - 2017, fotografie z roku 2008

Úprava prostranství před budovou školy, 2017



Sešli jsme se po dvacáté 
Tentokrát nám přálo i počasí. Po týdnu se umoudřilo   
a  v nedělní den D se objevilo sluníčko, které nás 
provázelo celý den. Už od zahájení výstavy a předání 
řádů Modré slivy se sál zaplnil prvními návštěvníky. A 
tak tomu bylo po celý den. Stovky návštěvníků mohly 
shlédnout nové modely hlavolamů z celého světa. Pan 
Micopulos přivezl ukázat zcela nový model Ježka v kleci 
(vypadal jako ruční granát), pan Vanyo z Maďarska zcela 
nové modely posuvných hlavolamů, pan Gonsior ukázal 
prototyp Stroje času, viděli jsme také nové hlavolamy z 
Recent Toysu. Na balkoně byly předváděny nové i starší 
deskové hry, mnozí z návštěvníků již nakupovali 
vánoční dárky.

Na naši výstavu dorazili hosté ze Žiliny, Brezna, Brna, 
Litomyšle, Českého Těšína a jiných destinací z Česka   
i Slovenska. Je jen škoda, že zrovna stávkovali železničáři 
v Anglii a kamarád z Nizozemí je po havárii na kole. 
Přijela mezi nás také převážně dámská delegace ze 
Swierklan, která představila krásné výtvory ručních 
prací. A byli moc rádi, že se stali součástí takového 
druhu setkání a moc se jim u nás líbilo.

Připravit takovou akci s desítkami aktérů vyžaduje 
spoustu času, chci proto poděkovat všem, kteří se na 
přípravě a vlastní realizaci podíleli. Dík patří také naší 
resturaci, hostům velmi chutnalo a odjížděli od nás 
spokojeni a najedeni.

Jako organizátor tohoto setkání mohu s úsměvem říct: 
Kde se na nás hrabe Praha. Byl jsem totiž týden před tím 
na podobném setkání v Praze, ale organizačně takovou 
akci vůbec nezvládli. Takže ještě jednou díky všem, kteří 
se organizačně na našem setkání podíleli. Je to ta nejlepší 
reklama obce, jaká může být! A to nám také jde, aby se 
naše obec stále objevovala mezi těmi, kde to zkrátka 
žije!!!
Přeji vám všem hezké podzimní dny.

Dušan Lederer, organizátor akce

XX. VÝSTAVA VÝROBCŮ A SBĚRATELŮ HLAVOLAMŮ A JINÝCH KURIOZIT



Boží muka na zahradě rodiny Moravcových č. p. 65

A tak vypadala boží muka před výměnou.
Mgr. Dana Panáčková, předsedkyně kulturní komise

Mgr. Stanislav Mička, místostarosta obce

Naše putování po božích mukách a svatých obrázcích se pomalu chýlí 
ke konci. Poslední, o kterých bych vám ráda něco napsala, stojí na 
horním konci na zahradě u pana Karla Moravce ve spodní části 
rozlehlého švestkového sadu. 
Boží muka „K nejsvětějšímu srdci Páně“ jsou dřevěná a nechala je 
postavit babička p. Karla Moravce, paní Marie Grossmannová, aby 
nikdo v rodině nezemřel bez svátosti smíření. Byla postavena kolem 
roku 1933 a původně nestála na zahradě, ale u silnice pod zahradou. V 
době, kdy se budovala vodní nádrž (v roce 1960) zvaná „stavidlo“, byl 
kříž přestěhován do zahrady.
O kříž bylo dobře postaráno, nicméně zub času na něm zanechal stopy, 
a tak děti p. Anny Moravcové věnovaly své mamince k devadesátým 
pátým narozeninám kříž nový. Kříž vyrobil p. Zdeněk Černoch a 
obraz, který byl také vyměněn, byl místním knězem p. Petrem 
Bohačíkem vysvěcen.

BOŽÍ MUKA

Laskavá babička paní Anna Moravcová ve svých 95 letech s obrazem 
v pozadí



Nejbližší plánované akce na obci

Životní jubilea v měsíci listopadu

CO SE DĚJĚ V NAŠÍ OBCI

Výročí Jubilant
70 let Marie Dušková

70 let Jan Šenk

75 let Eva Vernerová

75 let Jaromír Šolaster

80 let Věra Cihlářová

80 let Arnoštka Geblová

Jubilantům blahopřejeme

19. 11. Honičské zkoušky loveckých psů MS DUBINA Větřkovice

27. 11.  od 10:00 hod. Adventní jarmark a rozsvícení vánočního 
stromu 

Obec Větřkovice a spolky

2. 12.    od 16:00 hod. Mikulášsko vánoční posezení pro seniory Obec Větřkovice, ZŠ a MŠ

Dračí řádění na podzimní obloze

Krásné podzimní odpoledne vylákalo na louku za p. Koplem okolo padesáti dětí, rodiče, babičky a dědečky. 
Sluníčko svítilo, vítr foukal i nefoukal a draci lítali. Předváděli se v plné kráse, honili se po obloze a vůbec se jim 
nechtělo přistávat. A protože všechny děti se snažily a běhaly s draky po louce, někteří sami a těm menším 
pomáhali rodiče, byly všechny bez rozdílu odměněni dárkem, který si samy vybraly.
Po dračím řádění už byly připraveny tradiční soutěže – skákání v pytli a přetahování lanem. Lano tahali malí, velcí, 
maminky, tatínci, dědečci a i ty nejodvážnéjší babičky. 
Dobrý čaj s makovou a citrónovou buchtou přišel po tak vyčerpávajím výkonu vhod dětem i dospělým.
Děkujeme všem malým i velkým účastníkům, rodičům, babičkám a dědečkům za hezky strávené odpoledne. 
Poděkování patří také členkám výboru ČČK za organizační zajištění akce.

Dana Panáčková, členka ČČK



CO SE DĚJĚ V NAŠÍ OBCI

Caption



Letošní topná sezóna právě začíná a všichni víme a možná se i strachujeme, jak náročná bude. Nedostupnost 
nebo vysoké ceny paliv jsou smutnou realitou a mohou vést k tomu, že mnohé donutí topit vším, co se dá 
spálit. Užívání tepelných spotřebičů má svá pravidla a jejich nedodržení by mohlo vést ke způsobení požáru, 
přičemž mezi nejčastější příčiny vzniku požáru patří nesprávná obsluha topidel, manipulace se žhavým 
popelem, umístění hořlavých látek v blízkosti topidla, nebo špatné umístění či instalace topidla. Nesmí se však 
zapomínat ani na řádný stav komínů a kouřovodů, kterými jsou odváděny ze spalovacího prostoru topidel 
zplodiny hoření. Rádi bychom Vám proto připomněli zásady bezpečného provozování tepelných spotřebičů,   
ať už jsou to elektrická topidla, plynové kotle či kotle na tuhá paliva.
 

1) Umístění topidla – podle druhu prostoru je nutno správně zvolit i druh topidla. 
2) Připojení topidla – pro správnou funkci je potřebné i jeho odborné připojení.
3) Dostatečný přívod vzduchu – každé topidlo potřebuje ke své správné funkci i dostatek spalovacího vzduchu.
4) Odvod spalin – spaliny je třeba bezpečně odvést od topidla do volného prostoru-většinou komínu. Správné 
připojení odvodu spalin od topidla podléhá revizi komínu, popřípadě posouzení kouřové cesty.
5) Používání předepsaného paliva – každé topidlo je používáno na určitý druh paliva, jeho používání je nutné 
dodržovat
6) Dodržování bezpečnostních vzdáleností – každé topidlo by mělo mít výrobcem stanoveny bezpečné 
vzdálenosti od hořlavých předmětů.
7) Nehořlavé a izolační podložky – uplatňuje se zejména u topidel na tuhá paliva, problematiku řeší ČSN 06 
1008 
8) Dodržování návodů k obsluze – ke každému topidlu dodává výrobce návod k obsluze, je třeba se seznámit   
a dodržovat stanovené zásady
9) Používat schválená topidla – výrobce garantuje správnou a bezpečnou funkci, nejsou dovoleny žádné 
domácí úpravy
10)vyhláška č. č. 34/2016 o čištění, kontrole a revizi palivové cesty

Pavel Kubesa, požární preventista obce
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ZDARMA

Komerční sdělení ve formátu A4 1.200,-Kč

Komerční sdělení ve formátu A5      800,- Kč

Komerční sdělení ve formátu A6       300,-Kč

QR ARCHIV

Stolní tenisté zahajují novou sezónu 
 
Hrací dny: 
pondělí a úterý od 17:00 do 21:00 hodin pro děti i dospělé v sále KD
    
Zájemci o tento sport se mohou přihlásit u pana Jaroslava Černocha ml. nebo   
na tel. čísle 724 126 192.

  
Těší se na vás členové oddílu stolního tenisu   

UZÁVĚRKA PŘÍŠTÍHO ČÍSLA
PONDĚLÍ 25. LISTOPADU 2022

Řešení křížovky: .... otrokem člověka a stal se otrokem věcí

http://dunprint.eu

